

新疆人民出版社



新疆人民出版社

图书在版编目(CIP)数据

今日新疆(上、下卷)/新疆维吾尔自治区发展计划委员会编·一乌鲁木齐: 新疆人民出版社,2001.6

ISBN 7-228-06187-X

I.今… Ⅱ.新… Ⅲ.社会主义建设—成就—新疆 Ⅳ. D619. 45

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2000)第85491号



889×1194 毫米 16 开本 32 印张 18 插页 220 千字

2001年6月第1版 2001年6月第1次印刷

新 S(2001)028 号 地图审界:新疆测绘局

印数:1-1500

ISBN 7-228-06187-X/D ·682

定价:980.00元(上下卷)



中共新疆维吾尔自治区党委书记 王乐泉





新疆维吾尔自治区主席 阿不来提·阿不都热西提



《今日新疆》编辑委员会

顾	问	阿不来找	是·阿不都热西提 贾那布尔 克尤木·巴吾东 吴敦夫	
		张秀明	许 鹏 陈金池 冯大真 阿不力孜·吾守尔	
主	任	韩学琦		
副主	任	杨肇季	宋汝鹄 艾拉提·艾山 黄元才	
委	员	(排名不	分先后)	
		徐羹慧	孙肃生 万兆昆 徐道华 苏德贵 梁日明 热孜万·艾拜 艾力·扎依	提
		彭思奎	苏新发 苏继常 于素甫·阿米提 阿不都克里木·阿西木 热合甫·阿巴其	斩
		刘戈青	王爱山 王记文 裴立道 买买提江·艾买提 沙吾提·吐尔地	
		朱令人	白玉玺 沙迪尔·哈德尔 亚森·吐尔逊 李光明 鲍明海 何富麟	
		关希臣	杨学亮 赵振明 祖农·库提鲁克 崔昌显 乃依木·牙生	
		王士生	安惠民 阿不都拉·沙依提 尔肯江·吐拉洪 贾帕尔·艾比布拉	
		张一诚	刘 怡 张玉忠 高 壮 高宗麟 何宏应 哈孜·艾买提	
		高鸿庆	张勋州 买买提·阿不都拉 阿不来提·艾吾拉 艾山·阿尤甫	
		杨胜平	段桐华 阿不都拉·哈木都拉 卡德尔·吾守尔 阿不来提·买买提江	
	-	王立新	潘政隆 库来西 谢亚涛 赵保军 吐尔逊·托乎提 哈布勒·吾斯曼	
		王爱国	谢 晖 孙骏昌 王会民 张爱泽 陈泽瑜 努尔买买提·克里木	
		宫启华	肉孜·司马义 夏力甫汉 沙塔尔·沙吾提 阿尔斯坦·哈力木	
		刘致祥	王志辉 解爱国 吕长天 杜兆伟 阿曼·哈吉 尼相·依不拉音	
		李济民	胡良才 柳维华 张现林 杨 刚 阿里木·哈德尔 努尔·白克力	
		李桂茂	唐 健 马 荣 丁兴瑞 阿不拉·卡斯木 加帕尔·依不拉音 金生辉	
		李福元	王守垠 马巨清 钱 智 库来西·买合苏提 阿勒布斯拜·拉合木	
		林天锡	张国梁 唐定邦 柯赛江 王 伟 乔吉甫 冯志明 库尔班江	
		张继勋	巴 代 孙建新 候长安 岳秀成 木哈提别克 热合曼·克日木	
		王新怀	李志新 蔡志刚 艾克拜尔 卡米尔·阿不都拉 买买提艾山·托乎达力	
主	编	周体修		
副主	编	陈周祜	杨贵桐	
执行主	三编	臧西民		
责任编	福辑	来建中		
英文材	该对	德丽娜		
编	辑	黄晓蕊	孟丽娟 张艳红 沈艾丽 陈继锋 杜春生 顾永喜 赵静萍 李光哲	ł
		刘玉明	李文新 余建群 缪筱艳 盖 丽 皇甫方宏	
摄	影	董务新	赵君安 梁 枫	



自治区发展计划委员会主任、《今日新疆》大型 画册编辑委员会主任 韩学琦



编者的话

改革开放使伟大的中国焕发出勃勃生机,祖国大地生机盎然,日新月异。亚洲巨龙腾飞了。中华民族 以崭新的面貌,奋发向上的雄姿,屹立于世界民族之林。

为了真实而形象地记录改革开放以来华夏大地发生的天翻地覆的变化和进入 21 世纪我国前进的步伐,生动而具体地向国内外展示中国"两个文明"建设新取得的辉煌成就,各省、市、自治区的系列大型画 册将陆续编辑出版。

改革开放以来,新疆维吾尔自治区的经济社会发展迅速,成绩巨大,世人瞩目。作为系列画册之一的

《今日新疆》现已由新疆人民出版社出版发行。

《今日新疆》分上、下两卷。上卷介绍的是自治区概况及乌鲁木齐市、昌吉回族自治州、巴音郭楞蒙古 自治州;下卷介绍的是伊犁哈萨克自治州、吐鲁番地区、哈密地区、阿克苏地区、克拉玛依市、奎屯市、喀什 地区、和田地区、博尔塔拉蒙古自治州、克孜勒苏克尔克孜自治州、新疆生产建设兵团及石河子市。 《今日新疆》在组稿和编辑过程中,得到了新疆维吾尔自治区党委、自治区人民政府、自治区人大和自 治区政协的大力支持;自治区发展计划委员会予以密切合作;全疆各级党委、政府和计委给予鼎力配合。为 使本书内容丰富生动,自治区信息中心为组织全疆采编工作做出了积极努力。在此一并向他们表示衷心感 谢。由于时间紧、涉及面广,本画册难免有疏漏及不妥之处,敬请各界人士提出宝贵意见,以便我们今后改进 工作。由于画册的编辑出版周期较长,凡在此期间领导人职务及单位有变动的,一律以征稿时为准。

Editor's Note

China has been revitalized by the reforms and opening-to the outside world, and now one can see that the county, overflowing with vigor and taking on a new look everywhere., is developing fast. The Chinese people are marching on the road to modernization with new look and determination and they are proudly standing among the other peoples in the world.

To depict the true and earth-shaking changes that have been taking place China since the reforms and opening-up, and to show the dauntless spirit of the people for the new century., and to display the great achievements in the construction of material and spiritual civilizations of the country, a series of large pictorials would come out.

As one of the series, "The Present Xinjiang" is published by Xinjiang People's Publication, which depicts the great achievements in the social and economic development of Xinjiang Uygur Autonomous Region since China's reforms and opening to the outside of the world.

The are two volumes of the Pictorial of "The Present Xinjiang". The first volume focuses on the general situations of the Region and those of Urumqi City, Changji Hui Autonomous Prefecture, Bayinguolen Mongolian Autonomous Prefecture. And the second volume shows the general situations of Yili Kazakh Autonomous State, Turfan Region, Hami Region, Aksu Region, Koramay City, Kuitun City, Kashgar Region, Hotan Region, Bortala Mongolian Prefecture, Kezilsu Kirkiz Autonomous Prefecture and Shihez City.

CCP Xinjiang Regional Committee, the People's Congress and the People's Government of Xinjiang Autonomous Region, and the Xinjiang Political Consultative Conference have assisted the publication of the Pictorial of Present Xinjiang. And we have also had a very helpful cooperation with the Regional Planning Commission. We are grateful to the Party Committees, governments and the Planning Commissions of the Prefectures, Autonomous Prefectures and counties of Xinjiang. We are also grateful to the Regional Economical Information Center that they has taken great efforts in the organization work of collecting and editing the materials for the Pictorial. As the editing and publishing of "The Present Pictorial" was done in a rather short time and it covers so much about the Region, we apologize for any oversights and omissions there might be in it and we appreciate any criticism and corrections. If there are any changes in the positions of some of the leaders introduced in the volume, we hope the reader will understand these changes as the publication work has taken a longer time than we expected.





新啤集团是经自治区批准对原新疆啤酒厂及下属分厂进行公司改制正式成立的跨地区、跨行业的大型企业集团。其产品:"新疆啤酒" 是自治区首批命名的名牌产品,也是自治区同行业唯一多次获国家级名优产品称号的深受新疆各族人民喜爱的产品。

集团公司由母公司新疆新啤(集团)有限责任公司和两个全资子公司:新啤集团昌吉有限公司、新啤集团霍城啤酒有限公司以及两个 控股子公司:新啤集团玻璃制品有限公司、新啤集团阿克苏啤酒有限公司组成。总占地面积 25.5 万平方米,职工 2200 人,年生产啤酒能力 达 12 万吨,年生产麦牙能力 1.4 万吨,年生产玻璃制品能力达 2.1 万 吨。拥有总资产 3.91 亿元,所有者权益 1.63 亿元。

集团公司成立以来,通过优化资本结构,发挥名牌优势,强化内部管理,呈现出良好的发展势头。1999年创利税6000万元,名列自治区国有企业利税大户,受到乌鲁木齐市人民政府的表彰。



Xinjiang Beer Brewery Corporation was a large-scale enterprise that trans-regional and trans-professional, it was founded base original Xinjiang Beer Brewery and its branch factories, and approved by the autonomous region government. Its product Xinjiang Beer is one of the first batch of famous brand in Xinjiang, and also the only enterprise in Xinjiang that was awarded the title of national high quality products, and loved by various nationalities in Xinjiang.

The corporation consists of Mother Company: Xinjiang Beer Brewery Corporation Co., Ltd. and two subsidiary companies: Changji Co., Ltd. and Huocheng Brewery Co., Ltd. of Xinjiang Beer Brewery Corporation. And other two share-holding companies: Glass Products Co. Ltd. and Akesu Brewery Co., Ltd. of Xinjiang Beer Brewery Corporation. The corporation covers an area of 255,000 square meters, and have 2200 employees, the annual beer output can reach 120,000





国家轻工业局局长陈士能(中)在新疆新啤集团视察工作, 左为自治区轻工业厅厅长阿不都拉·沙依提。 tons, annual malts output can reach 14,000 tons, annual glass products yield 21,000 tons. The total capital of the corporation is 391 million RMB, the benefit of share-holder is 163 million RMB.

Since the corporation was founded, it appears good development trend through optimize the capital structure, take the advantage of famous brand and strengthen its internal management. They had created profits taxes for 60 million RMB in 1999, among the best successful state-owned enterprises in Xinjiang. It was also one of the enterprises that turned over most profit taxes, and was commended by the government of Urumqi.





自动化包装生产线



现代化酿造工艺

新疆广汇企业集团



1998年12月,江泽民总书记在自治区副主席张舟(左一)的陪同下,观看广汇花岗岩、石材展位



广汇集团董事长、总经理 孙广信

新疆广汇企业集团组建于 1994 年,前身为 1989 年创办的广汇工贸有限责任公司,经十年艰苦创业,企业由最初的 7 名转业军人,40 万元注册 资金起步,发展成为目前拥有 15.7 亿元资产、7300 余名员工和 27 个企业,集石材加工、房地产业、汽车组(改)装、酒店业、网络开发、机电贸易等为一 体的大型企业集团。1999 年企业生产经营再创佳绩,完成经营总产值 14.3 亿,实现利税 2.36 亿元,人均年收入连续 5 年稳定在万元以上。企业先后荣获 《乌鲁木齐市先进私营企业》、《纳税先进单位》、《全国百家最佳企业形象标准单位》、《工交系统先进企业》、《自治区明星企业》称号,进入全疆《十大 强势企业》,被自治区党委和自治区人民政府誉为《新疆非公有制经济的一面旗帜》。法人代表孙广信曾获得《中国十大杰出青年》、《全国十大扶贫状 元》、《中国经营大师》、《五一劳动奖章》、《全国百名优秀军转干部》等 18 项省、部级荣誉称号。

广汇企业集团是新疆发展最为迅速的非公有制企业,它的超常规、大跨越的发展模式被经济学家称之为"广汇模式",并成为国家级的研究课题。 企业紧紧围绕自治区优势资源转换战略及中西部大开发战略的实施,率先开发新疆蕴藏丰富、质地优良的天然花岗岩石材资源,先后投资4.3亿元兴 建广汇石材股份有限公司,将新疆的花岗岩矿产资源优势转换为商品优势,成为新疆重点实施资源转换战略的龙头企业,同时也发展成为亚洲最大的 石材加工企业之一,1999年企业顺利通过中国证监会核准发行A股股票5000万股,成为新疆首家私营企业控股的上市公司。

广汇企业集团紧紧抓住党的十五大以来国民经济战略性调整为民营企业发展带来的历史机遇,积极参与特困国企的脱困改制,并成功运用兼并重 组战略,实现了企业的低成本扩张。一年来先后兼并收购7家大中型国有、集体所有制企业,企业资产剧增、经营范围迅速扩大,各项工作取得了突飞猛 进的发展。同时大规模的资产重组置换为广汇房产开发提供了充足的开发用地,1999年开发总面积达到61.4万平方米,完成销售总额64,258.75万元,累计开发面积超过270万平方米,开发能力、市场占有率都雄居新疆房地产业榜首,成为新疆房地产业的龙头企业,被评为西北地区"十佳房地产 企业"。

广汇企业集团在力求发展的同时,不忘回报社会,每年 都视企业效益,向新疆的科、教、文、卫、边防事业等方面捐 助资金,主动向地震、洪涝灾区、贫困地区人民捐款捐物, 10年累计达3000余万元。企业积极投身"光彩事业",大



力实施开发式扶贫,带动了贫困地区的经济发展,得到自治 区党委和自治区人民政府的肯定和表扬,1999年被授予 "光彩之星"荣誉称号。

广汇企业集团在私营企业中率先建立了党、工、团组 织,并充分发挥党组织的政治核心和先锋模范作用,提高了 企业员工的凝聚力,促进企业生产经营工作迈向新的阶梯。 1999 年集团党委在私营企业中积极开展思想教育、完善组 织建设方面取得的成功经验得到了自治区党委的肯定,被评 为"先进基层党组织",同时集团工会、团委再度被评为"先 进基层工会"和"先进基层团组织"。

丰泽园别墅俱乐部室外网球场



自治区党委书记王乐泉在广汇石材集团视察



广汇企业集团董事长、总经理孙广信荣获"第六中国十大杰出青 年"荣誉称号



中国企业形象调查认定证书





广汇企业集团荣获"中国企业形象最佳单位"称号

新疆广汇企业集团

Xinjiang Guanghui Enterprise Group was founded in 1994. Through ten years of arduous efforts to build the enterprise, it has become a large-scale enterprise group with assets of 1.57 billion RMB, 7300 staff members and 27 subordinate enterprises comprising of: stone materials processing, real estate, vehicle assembly/refitting, hotels, network development, and trade of machinery and electrical devices. Both production and the management performed excellently in 1999: completing an annual output of 1.43 billion RMB in business, with 236 million RMB as profit tax and annual average income increasing steadily over ten thousand yuan.

Guanghui Group has been awarded various honorable titles at provincial or ministerial levels 18 times. It is the fastest developed non-governmental enterprise in Xinjiang. It took the lead in developing the first -class natural granite resource abundant in Xinjiang, invested 430 million yuan to set up Guanghui Stone Materials Co. Ltd., which later became one of



规划整齐的广汇京都花园小区

the biggest stone materials processing enterprises in Asia and smoothly issued 50 million stocks of A share and became the first marketing company whose shares are held by private enterprises.

Guanghui Group realized its expansion with low costs. It annexed or bought seven large-scale or middle-scale state owned enterprises or collectively owned in one year so as to increase greatly its assets and expand its business scope. In the real estate field, its developing ability and rate of market occupation is first place in the real estate industry in Xinjiang. In 1999, the total developing area was 614,000m2, total sales income 642.5875 million yuan and accumulated area over 2.7 million m2.

Guanhui Group never forgets to repay society when it strengthens its development. Its donations have added up to 30 million yuan and it was used to aid the poor, set up a "Hope School", aid victims in earthquakes or flooding areas.

Organizations of the Party, League and Trade Union have been established in the Guanghui Group, as a private enterprise. Its Party organizations have played the role of political guider, pioneer and good example so as to raise staff members' cohesive force and promote the production and management of the enterprises.

规划占地 120 万平方米的"日月星光花园" 商住小区







自治区党委书记王乐泉一行在广汇集团下属企业新疆专用汽车集团进行走访。





向自治区 83 个边防连队捐赠电视 及体育健身器材,总价值 83 万元。

亚洲最大的石材加工企业之一——投资4.3 亿元人民币建成的广汇石材股份有限公司







新疆维吾尔自治区经济信息中心



自治区信息中心主任 周体修

新疆维吾尔自治区经济信息中心是自治区人民政府直属的副厅级事 业单位。行政上由自治区发展计划委员会代管,业务上接受国家信息中心 的指导。中心目前核定编制 102 名(含2个附属机构编制 13 名)。中心内 设:办公室、人教处、综合处、信息处、计通处、预测处、数据库处和技术服务 部等 8 个处室。附属机构有:新疆经济信息培训中心,新疆信息服务网络促 进会。

1997年自治区机构改革时自治区人民政府办公厅以新政办(1997) 133号文明确了自治区经济信息中心职责和任务:

(1)配合政府部门组织协调全区经济信息系统的规划,负责全区经济信息资源的开发、网络的建设和运行。

(2)为国家和自治区的宏观决策和调控提供监测、预测等分析服务。

(3)为各级党政部门、企事业单位和社会公众提供信息咨询服务及信息系统的开发、运行和使用等技术服务。

(4)协调管理、培育和发展全疆信息市场。

(5)承担 EDI(电子数据交换)服务中心的职能。



自治区计委主任韩学琦与会祝贺中经网——新疆信息网开通



Directly under the people's government of autonmomous region, the Economic Information Center of Xinjiang Uygur Autonomous Region is an institution at the deputy bureau level. It is administrated by Development Planning Commission of Autonomous Region and is guided by State Information Center. At present, there are 102 organizational personnel in the Center(including 13 organizational personnel in 2 affiliated institutions). And there are 8 departments in the center: administration office, personnel department, comprehensive business dpartmetn, information deparment, information department, planning & communication department, forecast department, database department and technical service dpartment. Its affiliated institutions are Xinjiang Economic Information Training Center and Xinjiang Council for Promotion of Information Service Network.

In the organizational reform of 1997, the duty of duty of Economic Information Center of Xinjiang Uygur Autonmous Region was stipulated by the document of XGO (1997) 133 from general office of the people' government of Autonomous Region:

(1)Support government departments, organize & coordinate the program of economic information system across Xinjiang; take responsibilities for the development of economic information resources and the sep-up & operation of network.

(2) Provide supervision & forecasting service for macro-division and macroeconomy regulation of state and autonomous region.

(3)Supply information service for the Party organizations and goverments at all levels, enterprise and institution, provide technical for the development, operation and use of information system.

(4)Coordinate, administrate and develop the information market of automnomous region.

(5) Undertake the work of the EDI service center.

自治区信息中心承接的《新疆计委纵向网》开通仪式



自治区信息中心主机房一角

